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دانشگاهدانشگاهدانشگاهدانشگاه @ f a r h i k h t e g a n d a i l y@ f a r h i k h t e g a n d a i l y

دراولینگفتوگوباشماپسازپذیرشمسئولیتمعاونت

فرهنگـــینظرتـــانرادرموردفضایفرهنگیدانشـــگاه

آزادپرســـیدیم.آنزمانشـــناختکاملیازدانشگاهآزاد

نداشتید،الانپسازحضورهفتماههدراینمسئولیت

اینفضاراچگونهارزیابیمیکنید؟

آنچه من از فضای فرهنگی دانشـــگاه متوجه شدم این است که 

دانشگاه آزاد اسلامی مملو از سرمایه های انسانی بسیار ارزشمند 

است؛ یعنی آن تعبیر روایت نبوی)ره(که فرمودند: »مردم معدن 

هستند؛ مثل معدن طلا و نقره«  را واقعا می توان در دانشگاه آزاد 

دید، هم در دانشجویان و هم در کارمندان و اساتید. اما نکته ای 

که وجود دارد، غلبه نگاه صف در ستاد است؛ اینکه ستاد به جای 

آنکه ستاد باشد عمدتا به مثابه یک صف عمل کرده باعث شده که 

این ظرفیت ها عمدتا نادیده گرفته شوند و به اصطلاح این معادن 

شناسایی نشوند و متروک بمانند. در جریان رویداد های مختلفی 

که به صورت ملی برگزار شده  تمهید مقدماتی   انجام دادیم تا خود 

واحد های دانشگاهی ما خلاقانه نظر بدهند و عمل کنند. انسان 

به وضوح می تواند ظرفیت عظیمی را ببیند که امروزه دراختیار ما 

قرار دارد.  من شـــناخت نزدیک از سرمایه های انسانی موجود در 

دانشگاه نداشـــتم. البته نگاه من به انسان، نگاه خوشبینانه ای 

است و معتقدم یکی از نقایصی که می توان در جمهوری اسلامی 

مطرح کرد این است که رفته رفته ساختار ها جای نهضت را گرفته 

است؛ یعنی نهضت لاغرتر شده و ساختارها فربه تر، درحالی که آنچه 

تاکید امامین انقلاب و راهبرد اساسی انقلاب بوده این است که 

مردم نقش آفرین و نظام و دولت باید کمک کار، تمهیدگر و بسترساز 

باشند. آنچه من الان در دانشگاه آزاد اسلامی می بینم، سرمایه های 

بسیار ارزشمندی است که باید بیش از پیش به آن توجه کنیم. 

مدیریـــتعواملموثربرفرهنگدرکشـــورمغفول

ماندهاست

برخیمعتقدندفرهنگدردانشـــگاهآزادمغفولمانده

است.شمااینموضوعراقبولدارید؟اگربخواهیدنقاط

قوتوضعففضایفرهنگیدانشـــگاهآزادرابیانکنید،

چگونهارزیابیمیکنید؟تاثیرفضایفرهنگیدانشگاه

آزادبرفرهنگعمومیجامعهچگونهبودهاست؟

دانشگاه آزاد مملو از سرمایه بزرگ انسانی برای انقلاب و برای 

نظام جمهوری اســـلامی اســـت. ما 6 میلیون فارغ التحصیل 

داریم؛ یعنی 6میلیون دانشـــجو در مقطع کارشناسی ارشـــد 

و دکتـــری، بخش مهمـــی از این تحصیلکرده هـــا در جاهای 

مختلف شـــاغل هستند و نســـبت فارغ التحصیلان دانشگاه 

آزاد اســـلامی با شاغلانش نسبت بالایی است و بخش مهمی 

از فارغ التحصیلان دانشـــگاه آزاد اسلامی شاغل به تحصیل 

شـــده اند. وقتی مقام معظم رهبری یکی از دستاورد های مهم 

جمهوری اســـلامی را آمار بالای دانشـــگاه ها و دانشجویان و 

بالطبع قشر فرهیخته جامعه معرفی می کنند، در این جایگاه 

سهم دانشگاه آزاد اسلامی سهم بسزایی است و ما نمی توانیم 

آنهـــا را نادیده بگیریم و با چند ناهنجاری صوری و ظاهری که 

در واحدی انجام شده آن را برای تخطئه دستمایه قرار دهیم. 

البته خود همین مســـائل ظاهری که گفته شد، در همه ادوار 

یکدســـت نبوده و متاسفانه در مقطعی از دانشگاه در مدیریت 

فرهنگی نسبت به این موضوع کم توجهی، غفلت یا تعمدا نادیده 

گرفته شده است و نتیجه آن این بود که موضوع پررنگ تر دیده 

شـــود. اما نظر من این است که دانشگاه آزاد اسلامی خدمات 

ارزشمندی انجام داده است. ببینید در بحث فرهنگی، مدیریت 

فعالیت های فرهنگی و مدیریت فرهنگی را داریم که به معنای 

مدیریت عوامل موثر بر فرهنگ است. متاسفانه مدیریت فرهنگ 

به معنای مدیریت عوامل موثر بر فرهنگ نه تنها در دانشگاه آزاد 

بلکه در سطح کشور مغفول بوده؛ یعنی یا به آن توجه نشده یا 

فهم آن وجود نداشته است. معاونت فرهنگی درواقع معاونت 

فعالیت فوق برنامه نیســـت، بلکه معاونتی است که باید تلاش 

کند تا تمام عواملی که بر فرهنگ موثر هستند مدیریت شوند. 

رفعموانعنقشآفرینیاقطاباثرگذار،ماموریتویژه

معاونتفرهنگی

آیاایندیدگاهدرحالپیادهسازیدردانشگاهاست؟

در سه سال گذشته برای مدیریت فعالیت های فرهنگی در دانشگاه 

آزاد اسلامی کارهای زیاد انجام شده و برای آن گزارشی با چند جلد 

کتاب ارائه شده است. ما برای اینکه بدانیم کدام عوامل بیشترین تاثیر 

را بر فرهنگ دارد، تعبیری از مقام معظم  رهبری به نام اقطاب اثرگذار 

داریم که پنج مورد اســـت؛ نخست سلوک مدیران، یعنی نشست و 

برخاست مدیران، سکوت و حرف زدن مدیران به علاوه آیین نامه ها و 

دستورالعمل ها. اگر ما آیین نامه ای در حوزه ارتقا یا درمورد بحث های 

آموزشی بنویسیم، دارای اثر فرهنگی است؛ پس سلوک مدیران خود 

به دو بخش تقسیم می شود؛ بحث اساتید که بعد از سلوک مدیران 

بیشـــترین تاثیر را در فرهنگ مدیران دارد و بحث خانواده اساتید، 

کارکنان و دانشجویان و فضای مجازی و فعالان فرهنگی تشکل ها و 

بسیج دانشجویی و نشریات و غیره.   عقل به ما حکم می کند که منابع 

محدود را صرف اموری کنیم که بیشترین تاثیر را در فرهنگ دارند، 

حالا در مقیاس وسیع، تولید فضیلت یا عدم فضیلت. اگر عدم فضیلت 

است، خنثی سازی و اگر فضیلت تولید می کند باید تقویت شود. ما 

تمام تمرکزمان را در این هفت ماه روی اقطاب اثرگذار گذاشـــتیم و 

با همه مجموعه در این مورد به طور مستمر صحبت کردیم که برای 

مثال چگونه اساتید بیشتر نقش آفرینی را در داخل کلاس نه بیرون 

از کلاس داشته باشند؛ مثلا استاد حقوق بین الملل، ایام شهادت 

حاج قاسم بحثی را به ترور ایشان از نظر حقوق بین الملل اختصاص 

دهد؛ یعنی استاد در متن کلاس که همه باشند تاثیرگذار باشد.   ما 

با تأمل ویژه به موانعی که مانع نقش آفرینی ها می شود فکر کردیم. 

برخـــی از این موانع که در حوزه اختیارات ما بود را رفع کردیم و بقیه 

که مربوط به سایر معاونت ها است سعی کردیم نسبت به آنها نقش 

فعال داشته باشیم. همچنین اقتضائاتی وجود داشته که بعضی از 

آنها در اختیارات ما بوده که آنها را فراهم کردیم و بقیه آن را پیگیری 

کردیم تا اتفاق بیفتد. ما تلاش کردیم در همه معاونان نقش فعال و 

موثری ایفا کنیم. 

شماارتباطچهرهبهچهرهخوبیرابااستانهاوتشکلهاو

افرادمحوریبرقرارکردهایدکهموجبشناختهمخواهد

شـــد.اماآیاافکارســـنجیخاصیمانندآنچهدرمعاونت

فرهنگیوزارتعلومتحتعنوانســـیمایزندگیانجام

میشودبرایدانشگاهآزاداجرامیشود؟

ســـال 95 این افکارســـنجی صورت گرفته است. متاسفانه این 

افکارسنجی در دانشگاه خاک می خورد. ما برش استانی انجام 

دادیم و نتایج آن را برای هر استان جداگانه فرستادیم؛ نه تنها استان 

بلکه مرکز جذب، معاونت علوم انسانی و... و پیشنهادهایی هم 

دادیم، اما امسال آن را با تفاوت هایی تجدید می کنیم. ما درکنار 

اقطاب اثرگذار، مولفه های داشـــبوردی هم داریم. ما 12 مولفه 

کلیدی داریم و معتقدیم اگر اینها بالا باشد، اقتضای دینداری و 

انقلابی گری در دانشگاه بالا است و برعکس. کرامت، عقلانیت 

و اعتماد به  نفس از این مولفه ها است و هرچه اعتماد به نفس بالاتر 

باشد، جامعه اقتضای انقلابی تر شدن را دارد. 

من کتابی  تحت عنوان »باغبانی فرهنگ« براساس تحلیل مبانی 

امام و رهبر معظم انقلاب از انسان شناســـی، هستی شناسی، 

معرفت شناسی و جامعه شناسی و هم براساس تحلیل گفتمانی 

از بیانات ایشان نوشته ام. این مولفه ها براساس همین تحلیل 

گفتمانی برداشـــت شده اســـت. مثلا امام می فرمایند بعد از 

اتکای به خداوند اعتماد به نفس منشأ تمام خیرات است؛ یعنی 

اعتماد به نفس جامعه می تواند منشأ خیرات جامعه باشد. یا مثلا 

کرامت، اگر کسی در خود احساس حقارت کند، نمی توان از شر 

او ایمن بود و اگر کسی در خود احساس کرامت داشته باشد، 

خود را آلوده نمی کند. اینها همه پشتیبانی عقلی و دینی دارد.  

ما می خواهیم برای سوال های متداولی که در سیمای زندگی 

مطرح می شود این 12مولفه را با سنجه هایی که تعریف می کنیم 

بیاوریم و ارزیابی واقعی از فضای دانشـــگاه داشـــته باشیم. 

معتقدیـــم نمی توانیم جامعه را دینـــدار و انقلابی کنیم، زیرا 

دیندار شـــدن وظیفه خود فرد است، اما ما می توانیم شرایط را 

فراهم کنیم، کمااینکه حضرت علی)ع( فرمودند پیامبر آمدند 

و گنجینه عقل ها را در انســـان اساعه کردند و یادآوری کردند 

که شما فطرتی هم دارید. باید ازطریق فعالیت های سیاسی و 

فرهنگی موثر بر فرهنگ این اقتضائات را ایجاد کنیم.

 

اگربخواهیمیکچشـــماندازکلیبراساسافکارسنجی

ســـال9۵داشتهباشیمبهچهموضوعاتیمیتواناشاره

کرد؟

ایـن افکارسـنجی نشـان می دهـد فضـای دانشـگاه عمدتـا 

فضـای متدینـی اسـت؛ یعنـی اهتمام بـه نمـاز، روزه و حجاب 

وجـود دارد. به عنـوان مثـال در نظرسـنجی و در بحـث میـل به 

جنـس مخالـف، اکثریـت ازدواج بـدون ثبـت را رد کردنـد کـه 

نشـان دهنده فضای سـالم دانشگاه است، اما نکته اینجاست 

که اگر اهتمام نکنیم و نیاز های طبیعی دانشـجویان را پاسـخ 

ندهیـم و موجبـات رشـد بیـش از پیـش را فراهـم نکنیم، دچار 

افـول می شـویم. در بعضـی مـوارد نقاط ضعفـی وجـود دارد 

کـه البتـه مـن ایـن نقـاط ضعـف را بیشـتر از دانشـجو، متوجه 

مسـئولان می دانم؛ یعنی رفع نقاط ضعف بسـتگی به عملکرد 

ما مسـئولان دارد. 

8هزارو۵۰۰نفرساعتحاصلسفربه2۴استانکشور

صحبتازارتباطشـــمابادانشجویانشد.شماسفرهای

پرتعدادیبهاستانهاداشتید.

درطـول هفت مـاه اخیـر 8 هـزار و پانصـد سـاعت/نفر 

24 اسـتان نشسـت و گفت وگـو داشـتم.  در سـفر بـه 

برخـی اسـتان ها را هـم دوبـار سـر زدم کـه تـا پیـش از 

ایـن چنین چیـزی وجـود نداشـت. مـن بـا 10 گـروه از 

و اسـاتید،  تشـکل ها، کانون هـا، بسـیج دانشـجویی 

معاونـان فرهنگـی و دانشـجویی، شـورای فرهنگی، ائمه  

جمعـه، نشـریات، گـروه معـارف و... طـرح بحـث انجـام 

دادم. در ایـن جلسـات بیـش از اینکـه مـن آورده ای برای 

آنها داشـته باشـم، اسـتفاده کردم. اما نکته اینجاست که 

تـا اراده و هـدف اجـزا با اراده و هدف کل همسـو نباشـد، 

کار پیـش نمـی رود. ایـن گفت وگو هـای حضـوری اولا 

روابـط صمیمـی ایجـاد می کنـد، زیـرا در فضـای مجـازی 

عواطـف منتقـل نمی شـود، تمرکـز نیسـت و واکنش ها به 

هـم واقعـی نیسـت، امـا در جلسـات حضـوری حرف های 

یکدیگر را می شـنویم و علاوه بر آنکه دل ها به هم نزدیک 

می شـود، ذهن هـا هـم بـه نزدیـک می شـود و سـد بیـن 

روابـط می شـکند و آب جـاری می شـود. 

آیاتاکنوناینجلساتبهیکتغییررویهیااصلاحخاص

ختمشدهاست؟

بلـــه، بـــرای نمونه آیین نامه کرســـی رویداد ملـــی رقابت های 

دانشجویی را سه بار براساس نظرات مطرح شده در این جلسات 

تغییر دادیم. توجه داشته باشید به جز این سفرها و جلسات هر دو 

هفته یک بار به صورت مجازی با معاونان فرهنگی مرکز استان ها 

جلسه می گذاریم و دوبار هم با همه معاونان استان  ها به صورت 

حضوری جلسه داشتیم. تلاش داریم همه موارد و نکات را اعمال 

کنیم. البته گاهی اوقات به آیین نامه ها عمل نمی شده و ما آن را 

پیگیری کرده یا بعضی افراد را تغییر دادیم، یعنی در برخی از این 

سفرها حتی تغییراتی در سطح اول واحدها داشتیم. 

مصوباتجلســـاتاستانهارابهصورتمکتوبثبت

وپیگیریمیکنیم

دراینجلساتشمابیشترصحبتکردیدیادانشجویان؟

در شـــنیدن حرف های دانشجویان سه حالت وجود دارد، اگر 

شـــدنی باشد انجام می دهیم. اگر نیاز به بررسی دارد بررسی 

می کنیم و آن که نشـــدنی است می گوییم نمی شود. جلسات 

ما با دانشـــجویان جلســـات صریح و صمیمی و زنده اســـت. 

مصوبات جلســـات اســـتان ها را هم به صورت مکتوب ثبت و 

پیگیری می کنیم. 

مشارکت،لازمهتحققدانشگاهطرازتمدننویناسلامی

تغییـــراتاعمالشـــدهدرآییننامهها،صرفبهروزآوری

مسائلبودهیابانگاهورویکردجدیدیویرایششدهاست؟

کدامآییننامهیادستورالمعلهاتحولپیداکردهاست؟

ببینید ما دنبال آن هستیم که دانشگاهی در طراز تمدن نوین 

اسلامی داشته باشیم و معتقدیم که جز از طریق نقش آفرینی 

اقطاب اثر گذار این امر محقق نمی شود. یکی از مواردی که برای 

نقش آفرینی لازم است، آیین نامه هاست. مثلا آیین نامه تشکل ها 

از قدیم وجود داشـــته اما معـــاون فرهنگی در آن هیچ ورودی 

نداشته است. ما معاون فرهنگی را به عنوان دبیر هیات نظارت 

وارد تشکل کردیم. در آیین نامه بیان شده تشکل باید حداقل 

3 درصد جمعیت، حداقل 50 نفر داشـــته باشد. این جمعیت 

یک باره جمع نمی شود. بنابراین تشکل موقت یا دارای موافقت 

اصولی را ایجاد کردیم. در این حالت تشکل درخواست می دهد 

و درصورت داشتن صلاحیت مجوز دریافت می کند. در بحث 

نشریات که با وجود کرونا امکان حضور فیزیکی وجود ندارد تا 

اطلاع ثانوی چاپ نشـــریات فیزیکی را ممنوع کردیم و اجازه 

دادیم که در لوح فشـــرده در سایت یا صفحات مجازی نشریه 

ارائه شود. درحال حاضر مساعدت مالی دانشگاه به نشریات که 

تا پیش از این گره های مختلفی داشت به حساب مدیرمسئول 

واریز می شود و اسناد مثبته مانند گذشته خواسته نمی شود. از 

سوی دیگر جشنواره چهارم و پنجم نشریات را به اسم قلم ادغام 

کردیم که درحال پیگیری و برگزاری است. 

آیین نامه استاد مشـــاور فرهنگی، آیین نامه تعامل خانواده و 

دانشـــگاه و... را ایجاد کردیم. هر جا نیاز است اقدام می کنیم 

و موانع را در این ســـفرها رفـــع، آیین نامه ها را اصلاح یا جدید 

نوشتیم. 

مصممهســـتیمدانشـــجودرتصمیمسازیمشارکت

داشتهباشد

درموضوعارتباطدانشگاهودانشجوهمآییننامهجدیدی

داشتیدویکشورایجدیددربرخیواحدهاآغازبهکار

کردکهبهنظرمیرســـدجایگزینیبرایمدلشـــوراهای

صنفیاست؟

بله. مصمم هســـتیم دانشجو در تصمیم سازی مشارکت داشته 

باشد. اگرچه شورای صنفی در فضای دانشگاه وجود دارد اما آن 

را ناکارآمد می دانیم. به همین خاطر آیین نامه تعامل دانشجو و 

دانشـــگاه را به نگارش درآوردیم. شورایی که هم مسئولان در آن 

هستند و هم نمایندگان دانشجو که با انتخابات تعیین می شوند، 

حضور دارند تا دانشـــجویان بتوانند در مباحث صنفی و رفاهی 

مشارکت کنند. از نظر ما نسخه اصلاح شده شورای صنفی، شورای 

تعامل است. انتخابات را از شورای صنفی گرفتیم زیرا در شورای 

صنفی ارتباط سیستماتیک با مسئولان دانشگاه نداشتند. این 

نقیصه را با تشکیل شورای تعامل حل کردیم. درحال حاضر شورای 

تعامل در 4 استان به صورت پایلوت انجام می شود تا از مهرماه سال 

آینده به صورت عمومی برای همه استان ها انجام دهیم.  ناگفته 

نماند این تغییرات را بعد از لطف خدا، مدیون حمایت های دکتر 

طهرانچی هستیم. ایشان با یک نگاه وسیع و بلندی از معاونت 

فرهنگی حمایت ویژه کردند وگرنه رفع این موانع بدون حمایت 

ایشان پیش نمی رفت. 

اعضایدانشـــجوییشورایتعاملوظیفهیاقدرتخاصی

دارند؟آیابرنامهایبرایتشکیلاینشورادرسطحسازمان

مرکزیهمدارید؟

خیر، در جلســـه حضور پیدا می کنند اما شکل سیستماتیکی 

را ایجاد کردیم که مســـئولان دانشگاه بیشتر در جریان امور قرار 

بگیرند. حضور منتخبان در سطح سازمان ایده قابل تأملی است 

که می توان روی آن فکر کرد. یکی از دغدغه های من بحث بوفه 

و ســـلف است که باید برای آن اصلاحاتی به نفع دانشجو انجام 

شود و باید از طریق منتخبان دانشجویی نظارت خود را بر بوفه، 

سلف و خوابگاه را تقویت کنیم. 

یکدرصدبودجههرواحدبایدبرایمســـائلفرهنگی

هزینهشود

یکیازگلایههایهمیشگیفعالانفرهنگیمسائلمالی

اســـت.دراینخصوصآیاتدبیرجدیدیاندیشیدهشده

است؟

یکـــی ازکارهایی که امســـال انجام شـــد تغییر ســـرفصل های 

برنامه وبودجه بود که آن را دوباره کد نویســـی کردیم. مثلا اقطاب 

اثر گذار و تشکل ها آمدند. یکی از مواردی که به بودجه اضافه شد 

قطب فرهنگی شهر است، یعنی برنامه هایی که دانشگاه می تواند 

برای ارتقای فرهنگی شهر انجام دهد. یکی دیگر از سرفصل ها حل 

مسائل زیست منطقه ای است.  دیدگاه کلی ما این است که عمده 

فعالیت های فرهنگی نیاز به صرف پول ندارد و موثرترین فعالیت ها 

کم هزینه ترین آنهاست. نمونه آن در آیین نامه کرسی هاست که 

حدود 1300 تیم در رویداد ملی که درحال فعالیت هستند چقدر 

هزینه شده است؟ کل جوایز آن 300 میلیون تومان نمی شود اما 

نشاطی که بین دانشجویان ایجاد کرده، بسیار زیاد است.  البته 

درخصوص مباحث مالی هم تغییراتی را مدنظر داشـــتیم. تاکید 

کردیم که باید واحد ها موافقتنامه ای که با ستاد سازمانی انجام 

شـــده است را انجام دهند. یعنی یک درصد بودجه هر واحد باید 

برای مسائل فرهنگی هزینه شود. 75 درصد بودجه یک واحد در 

خود واحد می ماند و 13 درصد صرف استان می شود و 12 درصد 

آن به سازمان می آید. از 12 درصد، 5 درصد هزینه های ملی است 

و ٥ درصد مربوط به تاب آوری است. اگر واحدی زیان دهد از محل 

13 درصد استان پرداخت می شود و اگر استان به طور کلی زیان ده 

باشد خود ما از محل سهم تجمیع کشوری که قبل از من ٣٣ درصد 

بود و ما آن را با هدف حمایت از صف به 20 درصد تقلیل دادیم تا 

آن را در ردیف برنامه حمایتی برای استان ها و واحد های زیان ده 

قرار دهیم. ما پول به حساب آنها واریز می کنیم تا هزینه کنند. 

کارنامـــهفرهنگیاســـاسحمایتهـــایمالیدرحوزه

فرهنگی

اگرواحدهایمختلفدرخواستداشتهباشندشمابراساس

چهمبناییآنرااختصاصمیدهید؟

ما فعلا این موضوع را براساس تعداد تشکل ها و کانون ها برآورد 

می کنیم اما وقتی کارنامه فرهنگی در ســـال 1400 صادر شود 

اصل آن اســـت که خود واحد ها براســـاس موافقتنامه ای که با 

سازمان ها بســـتند یک درصد را محقق کنند، اگر نتوانستند ما 

کمک می کنیم. 

بودجـــهفرهنگیهمباتوجهبهرویکـــردجدیدمعاونت

اصلاحشدهاست؟

بله. قبلا عنوانی به اســـم تدین بود ما اینها را براســـاس نگاه 

خودمان مثل اقطاب اثرگذار، تشکل و... را مدنظر قرار دادیم 

و تشـــکل از سرفصل تشکل بودجه برداری می کند. این مشأ و 

بســـته به برنامه های آینده دارد. ما فعلا با دیدگاه کار ستادی 

درحال راه ســـازی هستیم و بودجه براســـاس نیازمندی های 

محلی، قطب فرهنگی شـــدن شهر و... بودجه ریزی می شود. 

میزان حمایت برنامه ای ما که در ردیف اختیارات معاون است 

براساس کارنامه فرهنگی تنظیم خواهد شد. 

فرآیند،مهمترازمحتواییاستکهبهدانشجومیدهیم

دانشـــجویان انتظار دارند واحدهای حمایت های مادی و معنوی 

داشته باشند و از طرفی فعالیت هایی مانند آموزش و فعالیت های 

مشترک بزرگ است که خود سازمان می تواند برای آن برنامه ریزی 

داشـــته باشد چراکه متاسفانه در تشکل های اسلامی اتحادیه ها 

روزبه روز ضعیف تر و اثر گذاری کمتری داشـــته اســـت. شما برای 

حوزه هـــای آموزش و دغدغه هـــای پرورش دانشـــجویان به ویژه 

دانشـــجویان تشکیلاتی چه برنامه هایی را در دست اقدام دارید؟ 

مـــا در بین معاونان خود دوره هایی داریم اما در  مورد تشـــکل ها و 

کانون ها رویکرد ما این اســـت که  نباید مستقیم دوره برگزار کنیم 

و از همین جهت هم حیات طیبه و هم شهید شهریاری را تعطیل 

کردیـــم.  جذابیت دوران  گذار به حدی زیاد اســـت که معمولا به 

مقصد نمی رسد، این انحراف همیشه بوده. نکته دوم این است که 

تا بچه ها خودشان کار را به دست نگیرند هیچ گاه موفق نمی شوند 

و رشـــد نمی کنند. فرآیند، مهم تر از محتوایی است که به دانشجو 

می دهیم یعنی دانشجو خودش طراحی کند و مجوز بگیرد. نکته 

سوم این است که تلقی شما از دانشگاه آزاد اسلامی غلط است. ما 

تشکل های به مراتب بسیار قوی در دانشگاه داریم که نمونه آن را در 

دانشگاه دولتی ندیدم یا کمتر دیدیم. حتما خللی ایجاد نخواهد 

شد بلکه باعث می شود ما استعداد های موجود را نشان دهیم، این 

مدل هیچ نیازی به برنامه های عمومی ندارد. برنامه های آموزشی را 

باید اتحادیه ها و یا تشکل ها برگزار کنند. 

شـــبکهسراســـریمعرفترضوی؛نخســـتینشبکه

سراسریکانونهایفرهنگی

درخصوصتشـــکلهاومجموعههایدیگردانشجویی

مانندکانونهاچطور؟

ما امکانی را در کانون هایی به نام شـــبکه سراسری کانون ایجاد 

کردیم که اگر 30 کانون تقاضای تشکیل شبکه سراسری بدهند 

در شـــورای فرهنگی دانشگاه مطرح می شود و اگر با آن موافقت 

شـــود این شبکه تاسیس می شود. اینها می توانند در مورد کانون 

سیاستگذاری کنند و هم می توانند به شورای فرهنگی دانشگاه آزاد 

اسلامی درخواست برنامه های ملی بدهند که تاکنون یکی به نام 

شبکه سراسری معرفت رضوی تاسیس شده است. تشکل های ما 

دوره آموزشی نخواهند داشت بلکه فرصت آموزشی ایجاد می کنند 

یعنی استاد معرفی می کند یا زیرساخت را ارائه می دهد. ما تشکل 

اصلاح طلب و اصولگرا در دانشگاه داریم. نمی توانیم   همه را تشویق 

کنیم که یک حرف را گوش بدهند. همسان سازی و یکسان سازی 

خوب نیست اما در چارچوب قانون دوره های آموزشی متفاوت است. 

انتخاباتتشکلهابرگزارنشود،تعلیقمیشوند

صحبتازتشـــکلهایسیاسیواســـلامیشد.اوضاع

اتحادیههایدانشگاهآزاداسلامیچگونهاست؟

درحـال حاضـر سـه اتحادیـه داریـم کـه دو اتحادیـه مسـائل 

اساسـی دارنـد، یعنـی حدنصـاب لازم را به دسـت نیاورده انـد. 

مـا منتظریـم انتخابـات تشـکل های واحد هـا برگـزار شـود و بـه 

محـض آنکـه انتخابات برگزار شـود انتخابـات اتحادیه ها را آغاز 

می کنیـم. اتحادیـه بایـد به حدنصاب برسـند. طبـق قانون اگر 

انتخابـات بهمن مـاه انجـام نشـود سـه مـاه دیگـر یعنـی تـا آخر 

اردیبهشـت ماه فرصـت بـرای برگـزاری آن دارنـد؛ اگـر انتخابات 

انجـام نشـود قانونـا تعلیـق می شـوند و بایـد تعـداد اعضای هر 

اتحادیه تعیین تکلیف شـود. ملاک ما قانون اسـت. متاسـفانه 

مـا سـه سـال   هیات نظـارت بـر تشـکل ها را نداشـتیم، یعنـی 

تشـکیل نشـده بود، یا مثلا پنج سـال  شورای ناظر بر نشریات را 

نداشتیم. با هماهنگی دکتر طهرانچی ترکیب شورای فرهنگی 

دانشـگاه را عـوض کردیـم و به نفـع افـراد و افـکار جدیـد اصلاح 

شده است زیرا شورای فرهنگی، شورای فکری است. اشخاص 

حقیقـی و حقوقـی را اضافـه کردیم. البتـه افراد حقوقی که باید 

قانونا باشـند هنوز هسـتند. افرادی حقوقی که نباید می بودند 

حـذف شـدند امـا تعـدادی افـراد حقیقی هم اضافه شـدند. 

آیادرحالحاضرامکانایجاداتحادیهدیگریوجوددارد؟

بله، اگر 20 تشکل با هم تقاضای اتحادیه بدهند ما قبول می کنیم. 

ما اعلام کردیم هر اتحادیـــه ای که بخواهد برنامه برگزار کند در 

هیات نظارت مرکزی بررسی می شـــود. ببینید ما تقسیم بندی 

خاصی نداریم، به طور کلی کلا هشـــت اتحادیه کشوری داریم 

که اگر درخواست حمایت داشـــته باشند یا کمکی بخواهند به 

آنها کمک می کنیم. البته تـــلاش می کنیم به مدلی از حمایت 

اتحادیه ها برســـیم. مثلا جامعه اسلامی تعدادی دفتر دارد، یک 

بحث این اســـت که از آنها به میزانی که دفتر دارند حمایت کنیم 

یا فراتر که  باید در هیات نظارت مرکزی بررسی و جمع بندی شود. 

318نشـــریهدانشـــجوییدردانشـــگاهآزادمنتشر

میشوند

درحوزهنشریاتبهدومورداشارهکردید؛اصلاحوتشکیل

شـــوراینظارت.چهکارهایدیگریدرخصوصنشریات

انجامشدهاست؟

کار مهم ما در بحث نشریات ایجاد زیرساخت الکترونیکی است. 108 

مدیرمسئول ثبت نام کردند، حدود 30 مدیرمسئول کاندیدا شدند و 

دو نفر، یکی اصلی و دو نفر علی البدل انتخاب شدند. در جشنواره 

نشریات 100 اثر شرکت کردند. البته در بهترین حالت دانشگاه آزاد 

اسلامی 400 نشریه دارد. جشنواره چهارم دانشگاه هم 100 نشریه 

بوده، این در  شـــأن دانشگاه نیست. آن را ملغی کردیم و جشنواره 

چهارم و پنجم هم با میزبانی ارومیه در اردیبهشت برگزار خواهد شد. 

درحال حاضر 318 نشریه فعال و حدود 500 مجوز هم صادر شده 

اســـت.  زمان بندی داوری جشنواره ابلاغ شده تا اردیبهشت نتایج 

اعلام شود. جوایز خوبی هم درنظر گرفتیم، البته غیر از صحبتی که 

با روزنامه »فرهیختگان« انجام دادیم، قرار شد هفته ای یک صفحه از 

روزنامه را به نشریات اختصاص دهند و ازسوی دیگر سامانه نشریات 

را اصلاح کردیم. قبلا امکان دیدن کل صفحات نشریه نبود، الان از 

مدیرمسئول اجازه گرفته می شود و دانشجویان می توانند کل نشریه 

را ببینند و صفحه ای هم در اینستاگرام ایجاد کردیم که هر نشریه ای 

چاپ می شود، بلافاصله در آنجا بارگذاری می شود. 

شـــمابچههارااجباربهاســـتفادهازنشریاتالکترونیکی

کردهایـــد.ایـــنموضوعازنظـــرقوانینمنعینـــدارد؟آیا

درخصـــوصکانالهاوشـــبکههایمجازیدانشـــجویان

تصمیماتخاصیگرفتید؟

این موضوع در شـــورای ناظر بر نشـــریات بحث و تایید شد. ما 

ممیزی قبل از انتشار نداریم. اگر بعد از انتشار خلافی در فضای 

مجازی مشخص شد، طبیعتا کمیته ناظر بر نشریات آن را بررسی 

و حکم صادر می کند. 

عضویت3۰هزارنفرازدانشجویاندردانشجویار

ایدهبزرگیرادرمباحثدانشـــجوییباعنواندانشجویار

پیگیریکردید.دانشجویارقراربود16آذررونماییشودکه

شد،اماهنوزبهدستبچههانرسیدهاست؛چرا؟

حدود 30 هزار نفر در دانشجویار عضو شدند، منتها مشکلاتی 

در سیستم سامانه و در بحث قرارداد وجود دارد که باید حل شود. 

اگر این موضوع اتفاق بیفتد، تاثیرات خوبی دارد. با آقای بطحایی 

تفاهم نامه ای را امضا کردیم تا هر دانشجویی مهارت 30 دوره را 

فرابگیرد. برای تولید نیاز به بازار داریم. لایه سوم دانشجویان ایجاد 

بازار بود که بستر این موضوع در سامانه برنامه ریزی شده است. 

آموزشیارقراربودکاردانشجویانراآسانکند،اماهنوزاین

مهماتفاقنیفتادهاســـت.شرایطدانشجویارهمشبیهبه

آموزشیارخواهدشد؟

اساسا جایگزینی سیستم آموزشیار به دلیل مسائل امنیتی یکباره 

بود، اما در دانشجویار محدودیت های آموزشیار وجود ندارد، به 

همین دلیل درحال پیشرفت پلکانی هستیم؛ یعنی پوشش آن 

به یکباره کشوری نمی شود. 

سراهایدانشگاهآزاددربخشهایعلومپزشکیفعالند

درحوزهمسائلدانشجوییمشکلاتکمنیست؛مثلبخش

ســـراهاکهالبتهالانفعالنیســـتند.برایمشکلاتحوزه

صنفیبهویژهدرخصوصسراهاچهمواردیرادنبالکردید؟

 الان در رشـــته های علوم پزشکی سرا ها فعال هستند. حتی ما 

بخشـــنامه زده ایم که یک وعده غذای گرم هم به آنها داده شود 

و در اتاق ها هم پروتکل های بهداشتی کاملا رعایت شود. جمله 

دانشـــجویان ما بومی هســـتند. خوابگاه های ما سه دسته اند؛ 

استیجاری، خودگردان یا ملکی. لیست خوابگاه های خودگردان 

دراختیـــار وزارت علوم اســـت و درحال رایزنی هایی هســـتیم تا 

دانشـــجویان بتوانند از آنجا استفاده کنند. مضافا اینکه درحال 

انجام اقداماتی هســـتند که بعضی از اماکن به خوابگاه تبدیل 

شوند. یکی از سیاست های ما این است که دانشجویان غیربومی 

به جای محل های غیردانشجویی از خوابگاه ها استفاده کنند. به 

همین دلیل در قیمت گذاری، قیمت تمام شده پایین تر از خوابگاه 

سطح شهر باشد تا دانشجویان به استفاده از خوابگاه های دانشگاه 

ترغیب شـــوند. ما خوابگاه ها را رتبه بندی کردیم و الان در مرحله 

راستی آزمایی است و این دو اثر دارد؛ یکی اینکه دریافت شهریه 

براســـاس رتبه خوابگاه خواهد بود و دوم اینکه درحال پیگیری 

هســـتیم تا بتوانیم تسهیلاتی هم به دانشجو بدهیم. امیدواریم 

این دو حرکت زمینه ارتقای خوابگاه ها را فراهم کند. 

یکیازمعضلاتدانشجویاندانشگاهآزادبهویژهاگردرگیر

اشتغالوازدواجهمباشندخوابگاههایمتاهلیاست.در

اینحوزههمتاملیداشتهاید؟

ما در این مورد دغدغه داشـــته و داریم، اما سروســـامان دادن به 

وضعیت موجود زمان بر اســـت و جزء اولویت های اول نبوده، اما 

نکته مهمی است که باید به آن پرداخته شود. 

درصورتبازگشاییدانشگاهها،برایتامینخوابگاهوسلف

وخدماتدانشجوییآمادگیدارید؟

 اگر از مهرماه ســـال آینده باشد، خیر. ما می خواهیم اصلاحاتی 

انجام دهیم که امیدوارم فرصت آن را پیش از بازگشایی دانشگاه ها 

پیـــدا کنیم. به عنوان مثال درمورد مناقصـــه و مزایده بوفه باید 

قیمت های واقعی وجود داشته باشد و حق دانشجو پایمال نشود 

و غذاها با کیفیت و قیمت مناسب باشد. نظارت بر آنها مهم است 

اما مشکلات فنی دارد که ما باید آن را اصلاح کنیم. 

مراکزمشـــاورهدانشـــگاهنیازبهتقویتوبرخینیازبه

اصلاحدارند

درحوزهمراکزمشاورههمتغییراتوتحولاتیداشتیم.در

اینخصوصتوضیحدهید.

یکی دیگر از دغدغه های ما مرکز مشاوره بوده است که سطح آن 

را از اداره به مدیریت ارتقا دادیم. اما مرکز مشاوره باید اصولی تر با 

پیگیری و نحوه درمان باشد. ارتباط دادن مرکز مشاوره با جاهایی 

که در مســـائل دینی کار می کنند هم مدنظر ماست. مشاوره در 

فضای مجازی هم خواهیم داشت.  آیین نامه مشاوره امین مناسب 

اســـت، اما بحث ما درمورد نحوه اجرا است. مراکز مشاوره ما در 

بحران کرونا دوره های زیادی را ازجمله مباحث والدین با فرزندان 

و روابط زوجین در دوران کرونا را برگزار کرده است. برخی از مراکز 

مشاوره نیاز به تقویت و برخی نیاز به اصلاح دارد. 

بحثنقلوانتقالدانشجویاننیزباعثگلهمندیبسیاریاز

دانشجویاناست.آیاتغییراتیرااینزمینهایجادکردهاید؟

مبحث مهم در نقل وانتقال دانشجویان، بحث عدالت آموزشی 

اســـت. ما نمی توانیم به فردی که در واحدی با تراز پایین قبول 

شده اســـت اجازه دهیم در واحدی با تراز بالا منتقل شود. اما 

در موارد خاص تصمیم را برعهده ریاســـت دانشگاه گذاشتیم. 

برای یک سری از واحد ها سهمیه تعیین کردیم. در بحث انتقال 

حساسیت خود را بیشتر کرده ایم تا ترکیب آموزشی به هم نریزد. 

ما ســـعی کردیم انتقال را ضابطه مند و با طرح در کمیســـیون 

انجام دهیم. 

مناســـباتخدماتدانشـــجوییبایدبهنفعدانشجو

اصلاحشود

درخدماتدانشجوییرویکردخاصیرادنبالمیکنید؟

ما معتقدیم مناسبات در خدمات دانشجویی و قوانین باید به نفع 

دانشجو اصلاح شود. 

کانونهایفرهنگییکیازعرصههایحضوردانشجویان

فعالاستکهبهآننپرداختهایم.

کانون ها، پیشـــخوان مهمی هستند. ما معتقدیم تشکل ها هم 

همین هســـتند و همه علایق و سلایق باید بتوانند محملی برای 

کار در دانشگاه پیدا کنند، زیرا فرد در دانشگاه رشد پیدا می کند 

و برای آینده آماده می شود. کمیت و تنوع کانون ها برای ما مهم 

اســـت. ما برای کانون ها محدودیتی نداریم و آنها را تشویق هم 

می کنیم. ما در شـــاخص های 25گانه خـــود به تنوع کانون ها 

پرداخته ایم. جشـــنواره رشد یکی از مباحث مهم کانون ها است 

که برای اولین بار درحال انجام اســـت، فراخوان انجام شـــده و 

اســـتان ها جمع آوری کردند و در مرحله داوری کشوری است و 

در اردیبهشت افتتاح می شود. 

معاونسابقفرهنگیدانشگاهآزاددومسالهراعنوانکردند

کهالبتهمحققنشد.بخشیازآندرخصوصبعضیازاماکن

وســـاختمانوبخشهایدانشگاهبودکهازکارافتادهبودو

تصمیمداشتندآنرابهمکانفرهنگیمثلاردوگاهتبدیلکنند

ودراختیاردانشجویانقراردهند.آیاشماایننگاهرادارید؟

وقتی از قطب فرهنگی شـــهر حرف می زنیم، بخشی از سوال شما را 

پاسخ داده ایم. مثلا ما درحال اجرای تفاهم نامه ای با »اوج« هستیم 

که برای پخش فیلم هایشان از سالن های ما استفاده کنند. واحد ها ی 

استانی می توانند خودشان این کار را انجام دهند. در تحقق شعار قطب 

فرهنگی شهر یکی از مسائل استفاده از ظرفیت های موجود است. 

ممکن است عملکرد برخی از معاونان همسو نباشد، اما کم کم این 

مسائل حل می شود و ما در انتصاب معاونان بدوا ورود پیدا نمی کنیم. 

ما کمیته انتصابات خود را ترمیم کردیم که شـــامل خودم به عنوان 

رئیس کمیته، همه مدیران کل و چند نفر از اشخاص حقیقی است.

 

برایتقویتمعاونانغیرازجلساتماهیانهبرنامهدیگری

همدارید؟

برای ارتقای این ســـطح گفت وگو و دوره های آموزشی خاصی را 

تعریف کردیم که اولیـــن آن با دکتر بنیانیان، دوروزه و به صورت 

مجازی اســـت. و هر دوماه یک بار معاونان به صورت حضوری به 

تهران می آیند. ما در این هفت ماه دو جلسه با معاونان داشتیم. 

اجازهاستفادهازدانشگاهبرایاهدافسیاسیرانمیدهیم

درانتخاباتمجلسرویکرددانشگاهآزادصریحاتوسطرئیس

دانشگاهمشخصواعلامشد.دانشگاهآزاددرانتخاباتچه

رویهایراپیشمیگیرد؟

مـا مطلقـا اجـازه نمی دهیـم از امکانـات دانشـگاه بـرای اهـداف 

سیاسـی اسـتفاده شـود و ایـن موضـوع را همیـن هفتـه رسـما 

اعـلام خواهیـم کـرد. اگـر معاونـان فرهنگی قرار اسـت در سـتاد 

فـردی فعالیـت کننـد، باید اسـتعفا دهنـد. هر چیزی که شـائبه 

ایجـاد کنـد بایـد حـذف شـود و دانشـگاه در انتخابـات پیـش رو 

بی طرف اسـت، اما دو راهبرد دارد: مشـارکت حداکثری و کمک 

بـه انتخـاب اصلح. 

شـــماتاکیدزیادیبرنقشآفرینیصفداشتید.نگاهشما

بهصفچهمدلیاســـتوآیاواحدهاازرویکردشمادراین

مورداستقبالکردهاند؟

 هر کاری که ما انجام می دهیم کمک به صف اســـت. قبلا 140 

برنامه می دادند و می گفتند هرکدام را می خواهید اجرا کنید، تیک 

بزنید. ما اینها را جمع و سیاســـت ها را ابلاغ کردیم و ساختارها را 

هـــم فراهم می کنیم و از طرفی با نظارت، کارنامه فرهنگی صادر 

می کنیم. این وســـط خلاقیت فرد است که انجام می شود. من 

معتقدم فرهنگ با خلاقیت گره خورده است. وقتی ما به خانواده 

100 امتیاز می دهیـــم فرد کار برای خانواده را رها نمی کند که 

کار امتیاز پایین تر را انتخاب کند. ما با شـــاخص امتیاز، جهت 

می دهیم و می گوییم در چارچوب خانواده ایده خلاقانه بدهید. 

ما 250 امتیاز به ســـلوک مدیران اختصاص دادیم، با فعالان 

فرهنگی واحـــد مصاحبه می کنیـــم و چهره به چهره ارزیابی 

می کنیم و چون هرســـاله حکم معاونـــان واحد ها باید تمدید 

شود، برخورد سیستماتیک انجام می دهیم. ما مشکلی داریم 

که با شـــناخت شـــخصی درمورد افراد قضاوت می کنیم، این 

چه در انتصابات و گزینش ها خلاف عدالت اســـت. ما باید دو 

موضوع را در انتصابات مدنظر قرار دهیم؛ اول اینکه چه میزان از 

انتصابات براساس شناخت شخصی و با فرآیند سازمانی است و 

دوم اینکه چه مقدار ویژگی های اکتسابی و چه میزان انتسابی 

است. این کمک خواهد کرد که تایید یا عدم تایید ما براساس 

یک فرآیند دقیق اتفاق بیفتد. 

نگهبانفعالمجازیکهدرجشنوارهحماسهتاحماسه

شناختهشد!

آیاخودتاندرایـــنمدتتحولخاصیرادرفعالیتصف

احساسکردهاید؟یاتصورمیکنیدهنوزنیازبهزماندارد؟

یک نمونه در جشـــنواره حماسه تا حماسه، مازندران فهمید که 

نگهبان دم در 20 هزار فالوور دارد؛ یعنی تازه چشمان ما به دور و 

اطراف باز شده است. این دانشجویان را شناسایی و از ظرفیت ها 

استفاده و تولید محتوا می کنیم، یا مثلا کرسی های آزاداندیشی 

لطف خداست که 1300 تیم در آن رقابت می کنند. 

افزایشیکهاشارهکردیدعمدتاازبچههایقدیمیتراست.

بچههایجدیدکجایکارهستند؟

اتفاقـــا بچه های جدید اینها را به کار گرفته اند. ما امســـال برای 

اولین بار در سامانه آموزشیار یک فرم صداسنجی گذاشته ایم که 

واحدها الان اطلاعات کاملی از استعداد های ورودی های جدید 

در سراسر کشـــور دارند. این شروع خوبی است که استعداد ها 

شناسایی شوند.

 

کارویژهایبرایدانشـــجویانجدیدالوروددرشرایطکرونا

درنظردارید؟

بیشتر استاد مشاور فرهنگی است. هر استاد حداقل 15 نفر را که 

عمدتا از ورودی های جدید هستند تحت تکفل خود می گیرد. در 

صف از معاونان تا تشکل ها، زیاد شدن اختراعات و ایجاد هویت 

ارزشمند است و در اینجا جا دارد از نهاد هم تشکر کنم، زیرا ارگان 

فرهنگی دانشگاه است. 

بهنظرمیرســـددرحوزهفعالیتصف،اســـاتیدوکارکنان

نادیدهگرفتهشـــدهاند،بهویژهخانوادههایشان.برایآنها

چهبرنامههاییدارید؟

من هرجا که می روم از معاون می پرسم در اینجا چند هیات علمی، 

چند مجرد و چند متاهل هست و  هرکدام چند بچه دارند. جنسیت 

و میانگین سنی بچه ها چیست که غالبا آن را نمی دانند، اما چون 

می دانند که ما حســـاس هستیم، به تازگی حفظ می کنند. این 

یکی از سوالات لورفته ما در انتصابات است، زیرا معاون باید این 

اطلاعات را دقیقا بداند. من خودم وقتی معاون بودم، ریز اســـم 

بچه های هیات علمی مان را می دانستم.  مثلا به مسابقات نقاشی، 

دوره مهارت هـــای زندگی برای خانواده ها و تقدیر از همســـران 

کارکنان بیشتر توجه می شود. من معتقدم اگر حساسیت ایجاد 

شود، رفتار ها تابع رویکرد ها است و آنقدر صف ما، صف قوی ای 

اســـت که می توانند خودشان خلاقیت داشته باشند و بروند. ما 

فقط باید مثل یک سوزن بان، ریل را عوض کنیم. اگر ریل را عوض 

کردیم، این قطار با سرعت می رود؛ مثلا برنامه مناسباتی ازنظر ما 

هیچ ارزشی ندارد، مگر آنکه در خدمت اهداف باشد. 

دانشگاهآزاداسلامیازجهتفرهنگیبایدیکدانشگاه

پیشرووالهامبخشباشد

ارزیابیشـــماازنقشوعملکرددانشگاهآزاددرشوراهای

کلانفرهنگیچگونهاست؟

دانشگاه آزاد اسلامی از جهت فرهنگی باید یک دانشگاه پیشرو و 

الهام بخش باشد و سعی می کنیم آن را انجام دهیم؛ مثلا اخیرا که 

کمیته اخلاقی- فرهنگی- تربیتی بود، ما بحث شاخص ها و ارزیابی 

کارنامه فرهنگی را مطرح کردیم و ایده باغبانی فرهنگی را دادیم. 

مدیریت فرهنگ با تحقق، تثبیت و ارتقای مولفه های کلیدی ازطریق 

اقطاب اثرگذار و برنامه ریزی یکپارچه توزیع شده است.  ما مدل داریم 

و سیاست هایمان روشن است و نسبت به آن سیاست ها حساس 

هستیم. من به مدیران هم گفته ام اگر نمی توانید آن را تغییر دهید 

بروید تا کســـی که می تواند بیاید. خط قرمز ها باید حفظ شود. 

من به این جلسات می روم و سعی می کنیم در آن فعال باشیم. 

6رویدادملیدردورهجدیدفعالیتمعاونتفرهنگی

بخشـــیازفعالیتشـــمادراینهفتماهصـــرفرویدادها

وبرنامههاییدرســـطحملیشـــد.تاالانچندرویدادملی

داشتهایم؟

6 رویداد ملی اتفاق افتاده است که از مسیر واحد ها می گذرد. ما 

نتیجه کشوری را می چینیم تا همه جا سطح واحد و استانی داشته 

باشد. از حماسه تا حماسه یکی از رویدادهای ملی ما بود که در 

آن ظرف چهارماه حدود 80 هزار پست در اینستاگرام تولید شد 

و حداقل حدود 20هزار نفر در آن شرکت کردند. در استان تهران 

که مهم ترین استان ماست، عمده شاخص ها پایین بوده است. 

گام اول تولید محتوا و سپس شناسایی و گام بعدی شبکه سازی 

و آموزش فعالان است. بحث بعدی رویداد ملی کرسی ها بود که 

1300تیم در 6 حوزه موضوعی، فرهنگی، سیاسی، اقتصادی، 

هنر و معماری و سلامت ثبت نام کردند و یک سری موضوعات ما 

دادیم و خودشـــان هم می توانستند در ارتباط با تصویب هیات 

نظارت موضوع ارائه دهند. متوسط شرکت کننده ها 5200 نفر 

است که هیات داوران و کارشناس مجری دارند.      

ازســـال9۰هرســـالدردیدارهایدانشـــجوییتذکریاز

رهبرانقلابدرخصوصکرسیهایآزاداندیشیداشتیم.

آیااتفاقیکهدررویداددانشـــگاهآزادافتادبهمعنیواقعی

کلمهکرسیآزاداندیشیبود؟

ما یخ زدگی داشتیم. وقتی شیرینی آن چشیده شود، حتما رویداد 

دوم را هم می گذاریم. ما چاره ای جز رویداد گذاری نداشـــتیم و 

باید آن را رقابتی می کردیم. هر تیم دو پژوهشگر و دو ارائه کننده 

دارد و کاری که ما کردیم این بود که وقتی فردی در حوزه فرهنگی 

ثبت نام کرد نمی تواند به حوزه سیاسی وارد شود و قصد داشتیم 

فرهنگی را مطرح کنیم که افراد باتخصص نظر بدهند؛ جشنواره 

رشد، جشنواره نشریات )قلم( و اولین رویداد صنایع خلاق به تازگی 

استارت خورد -وبه 10 ایده برتر یا محصولی که هم موثر، فراگیر 

و ناظر به اشتغال باشد 100میلیون تومان از صندوق حمایت و 

نوآوری وام داده می شود- سه رویداد دیگر ما در سطح است.به 10 

ایده برتر یا محصولی که هم موثر، فراگیر و ناظر به اشتغال باشد 

100میلیون تومان از صندوق حمایت و نوآوری وام داده می شود.  

یکی هم جشنواره شعر و امید است که کتاب شعر شرکت کنندگان 

برگزیده را چاپ خواهیم کرد. کانون های شعر باید با اساتید گروه 

ادبیات فعال شوند و پس از داوری اشعار، شعر های برتر به استان 

معرفی و بعد به کشـــور می آیند. باید تلاش کنیم اساتید بیشتر 

ورود پیدا کنند و به منظور تشویق اساتید از آیین نامه ارتقا و ترفیع 

استفاده می شود، اما بخش مهم آن این است که اگر استاد قانع 

شود، در کار مشارکت می کند. نگاه ما به استاد در داخل کلاس 

است نه خارج از آن. 

معاونفرهنگیدانشگاهآزاداسلامیدرگفتوگوبا»فرهیختگان«
بخشهایمختلفعملکردهفتماههخودراتشریحکرد

در مسیر تحول فرهنگی
با مشارکت دانشجویان

 مصمم هستیم دانشجو 

در تصمیم سازی مشارکت 

داشته باشد. اگرچه 

شورای صنفی در فضای دانشگاه 

وجود دارد اما آن را ناکارآمد 

می دانیم. به همین خاطر آیین نامه 

تعامل دانشجو و دانشگاه را به 

نگارش درآوردیم. شورایی که هم 

مسئولان در آن هستند و هم 

نمایندگان دانشجو که با انتخابات 

تعیین می شوند، حضور دارند تا 

دانشجویان بتوانند در مباحث صنفی 

و رفاهی مشارکت کنند

 دانشگاه آزاد اسلامی از 

جهت فرهنگی باید یک 

دانشگاه پیشرو و 

الهام بخش باشد و سعی می کنیم آن 

را انجام دهیم؛ مثلا اخیرا که کمیته 

اخلاقی- فرهنگی- تربیتی بود، ما 

بحث شاخص ها و ارزیابی کارنامه 

فرهنگی را مطرح کردیم و ایده 

باغبانی فرهنگی را دادیم. مدیریت 

فرهنگ با تحقق، تثبیت و ارتقای 

مولفه های کلیدی ازطریق اقطاب 

اثرگذار و برنامه ریزی یکپارچه توزیع 

شده است
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فعــالانفرهنگــیدانشــگاهرابــاایــنمعاونــتدوبــارهآشــتیداد؛اودرتمــامماههــایحضــورخــودبــه2۴اســتانســفرکــردهودرطــولهشــتهــزارو۵۰۰نفــر/ســاعتبــافعــالانمختلــفحــوزه
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بــرنقشآفرینــیاقطــاباثرگــذارحــوزهفرهنگــیبنــانهــادنیازمنــدحوصلــهبیشــتروالبتــهمطالعــهمشــروحگفتوگــویمــابــافــرزادجهانبیــناســتکــهدرادامــهمیخوانیــد.

ابوالفضل مظاهری
دبیر گروه دانشگاه
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